
 

 

 

Folketingets § 71-tilsyn har den 11. april 2022 stillet følgende spørgsmål nr. 10 (Alm. 

del) til sundhedsministeren, som hermed besvares.   

 

Spørgsmål nr. 10:  

”Vil ministeren redegøre for og kommentere, om der i forbindelse med Det Psykiatri-

ske Patientklagenævns udflytning til Viborg skete praksisændringer i nævnets ar-

bejdsgange, samt hvilken indvirkning sådanne ændringer har haft på patienter og pa-

tientvejlederes møde med nævnet?” 

 

Svar: 

Til brug for besvarelse af spørgsmålet har ministeriet indhentet bidrag fra Erhvervs-

ministeriet, som oplyser følgende:  

 

”Nævnenes Hus overtog Det Psykiatriske Patientklagenævn fra Statsforvaltningen ved 

ressortoverførsel fra Social- og Indenrigsministeriet til Erhvervsministeriet i medfør af 

kongelig resolution af 28. november 2016.  

 

Der skete ikke praksisændringer i nævnets arbejdsgange, da nævnet blev overført fra 

Social- og Indenrigsministeriets ressort til Erhvervsministeriet. Der skete således ikke 

ændringer i patienter og patientrådgiveres møde med nævnet ved overførslen i no-

vember 2016. Idet Nævnenes Hus var placeret i Viborg, overgik nævnet dog organisa-

torisk fra fem af Statsforvaltningens lokaliteter placeret i København, Aarhus, 

Odense, Aalborg og Aabenraa til en hovedafdeling i Nævnenes Hus i Viborg og en 

mindre satellitenhed i København. I årene forinden overførslen til Erhvervsministeri-

ets ressort havde nævnet ligeledes kontorer i Ringkøbing og Nykøbing Falster. 1. juli 

2019 nedlagde Nævnenes Hus satellitenheden i København for at sikre den juridiske 

faglighed og ensartet praksis, hvorefter nævnet siden kun har været placeret i Viborg.  

 

1. november 2019 ændrede Nævnenes Hus - efter løbende dialog med Sundhedsmi-

nisteriet - arbejdsformen i nævnet. Således overgik fysiske møder på den afdeling, 

hvor patienten var eller havde været indlagt, til videomøder fra Viborg. Ændringen i 

arbejdsformen i nævnet havde bl.a. havde afsæt i Sundhedsministeriets vurdering i 

brev af 20. september 2017 om, at lovgivningen på området ikke var til hinder for vi-

deomøder.  Patienter kan, såfremt de ønsker det, fortsat frit bede om et fysisk møde.  

 

Ændringen har ikke medført ændringer for patienter og patientrådgiveres mulighed 

for fremmøde på afdelingen, hvor patienten er eller har været indlagt, idet det er en 

mulighed ved både video og fysiske møder. Ændringen har alene medført, at nævnet 

som udgangspunkt ikke møder på afdelingen, men deltager i mødet virtuelt fra Næv-

nenes Hus i Viborg. Patienter og patientrådgivere har således fortsat fri og uhindret, 

mundtlig adgang til at forelægge patientens klage for nævnet. Nævnenes Hus har er-

faret, at langt størstedelen af alle patienter ikke fravælger videomøder.  
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Side 2 

Omlægningen til videomøder var begrundet i den tiltagende mangel på læger og pres 

på sagsbehandlingstider som følge heraf, samt unødigt ressourceforbrug ved trans-

port til møder rundt om på afdelinger i hele landet, hvor patienter i et ikke ubetyde-

ligt omfang ikke mødte op til mødet.” 

 

Jeg kan henholde mig til svaret fra Erhvervsministeriet. Det skal dog bemærkes, at mi-

nisteriet har foretaget en midlertidig ændring af bekendtgørelse nr. 1077 af 27. okto-

ber 2019 om forretningsorden for Det Psykiatriske Patientklagenævn med bekendt-

gørelse nr. 222 af 7. februar 2022 om ændring af bekendtgørelse om forretningsor-

den for Det Psykiatriske Patientklagenævn grundet udfordringen med mangel på læ-

ger i nævnet. 

 

Ændringen indebærer, at patienter ikke kan ønske, at klager om tvangsbehandling, 

der er tillagt opsættende virkning, jf. psykiatrilovens § 36, stk. 3, skal afholdes på den 

psykiatriske afdeling. Således er det på nuværende tidspunkt alene muligt at afholde 

disse møder som videomøder eller undtagelsesvist som telemøder.  

 

Der er tale om en midlertidig ændring, som ophæves igen d. 15. august 2022.  

 

 

Med venlig hilsen 

 

 

 

 

 

Magnus Heunicke      /      Ida Lyngbeck Jensen 

 


